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Facerape er ikkje det nye.
n I takt med utviklinga i sosiale 
medium, må også dei ulike spø-
kane halda takta. Den gode gamle 
facerapen – ei statusoppdatering 
du legg ut for ein god ven etter at 
han har gløymt å logga seg av – 
må døy.
n Klassikaren «eg skal bli far!» eller 
andre meir eller mindre morosame 
oppdateringar om kjønnsliv og 
mageproblem må rett og slett 
forsvinna.
n Rett nok finst det kreative vari-
antar, som å leggja til andre ven-
ner, skifta bursdag og liknande, 
men det hjelper ikkje. 
n Instagram derimot – det er inne. 
Ikkje har mor mi eller onkel Berge 
oppdaga gledene ved å dela bilete 
med vener gjennom telefonen sin 
heller.
n Derfor lanserer eg den nye spø-
ken på sosiale medium – instarape.
n Steg éin – lån telefonen til ein 
kamerat. Ta eit skikkeleg elendig 
bilete av nokre stygge sko – legg 
det ut. Lag eit smaklaust måltid 
som ikkje ser ut, og pøs det rett 
ut på nett. Vassgraut er eit godt 
alternativ her. Ta eit bilete av eit 
tomt bord med ei halvfull chipsskål, 
skriv at du har bursdagsfest, og 
legg det rett ut på Instagram for 
kompisen din.
n Men hugs på ein ting: ikkje la 
deg lokka til å leggja på eit fancy 
filter på blinkskotet. Då risikerer du 
at folk tar det heile for god fisk.

alt i alt, Tybring-gjedde, så ser det ut til at høgresida 
trugar gode, nedervde, norske verdiar!

HisTorikar edvard MogsTad, deBaTT 

– Økonomi bygger på science fiction
I DAG SNAKKER VI MED:
JON ELSTER

ALDER: 72
BOR: Paris
YRKE: Professor og en av Norges 
fremste og internasjonalt mest 
anerkjente filosofer og sam-
funnsforskere.
AKTuELL: Skal førstkommende 
torsdag holde foredrag under 
FIBE-konferansen ved Norges 
Handelshøyskole.

– Under foredraget ditt vil du 
argumentere for at samfunns-
vitenskapelige fag har for store 
ambisjoner. Hva mener du med 
det?
– Særlig sosialøkonomien og 
deler av statsvitenskapen prø-
ver å forklare fenomener som 
er for kompliserte for viten-
skapelige analyser. De bruker 
modeller og metoder som 
er en form for science fiction 
og har lite med virkeligheten 
å gjøre. Vi ser gang på gang 
hvor dårlige de er til å forutse 
hendelser.

– Du tenker på finanskrisen?
– Ikke bare den. Se på kommu-
nismens fall. Praktisk talt ingen 
hadde forutsett det. Pensum i 
sosialøkonomi og statsviten-
skap bør fokusere mye mindre 
på spillteori og langt mer på 
økonomisk og politisk historie.

– Hva oppnår man med det?
– For det første vil man få 
bedre beslutninger hvis man 
har dyp kunnskap om økonomi 
og politikk. Jeg tror også man 
vil få mer forsiktige beslut-
ningstakere som er mer tilbøye-

lige til å gå frem i små skritt 
eller ikke gjøre noe i det hele 
tatt. Jeg har akkurat lest bøker 
om Vietnamkrigen, som er 
et godt eksempel på hvordan 
amerikanske beslutningstakere 
med bakgrunn i spillteori tok 
beslutninger som var fullsten-
dig på jordet.

– Men tilbake til finanskrisen: I 
hvilken grad burde økonomene 
ha forutsett krisen?
– For oss som levde i Norge på 
begynnelsen av 90-tallet var 
det åpenbart at det å slippe 
bankene løs kunne gå galt. 
Subprimekrisen var noe man 
burde sett komme, og noen 
gjorde også det. På grunn av 
min gode venn Nassim Taleb 

(forfatter av boken The Black 
Swan, journ.anm.) flyttet jeg 
mine amerikanske pensjons-
penger i 2007 fra aksjer til 
obligasjoner. Det var en meget 
god beslutning.

– Hva mener du finanskrisen 
gjorde med respekten for 
økonomifaget?
– Det er ingen tvil om at 
respekten har falt en god 
del. Men hvor mye ledende 
økonomer selv er blitt mer 
tvilende, varierer. Jeg tror at 
«ferskvannsøkonomene» rundt 
Chicago nok ikke er blitt så 
rokket, mens «saltvannsøko-
nomene» på øst- og vestkysten 
nok er blitt mer tvilende.

– Forsøker økonomifaget å 

gjøre seg til en eksakt viten-
skap, mens det i virkeligheten 
er svært flytende?
– Man snakker noen ganger 
om physics envy, altså en 
misunnelse for fysikkens harde 
vitenskap med veldig presise 
prediksjoner. Økonomene 
forutsier mye, men man kan 
ikke motbevise mange av de 
makroøkonomiske modellene. 
Chicago-økonomen Robert 
Lucas sier at krisen som har 
skjedd ikke motbeviser noen 
av modellene, fordi modellene 
også sier at det med en viss 
sannsynlighet kan gå galt. Men 
med et slikt forbehold kan du 
jo si alt uten å måtte stå til rette 
for det. Frode Buanes

– Burde seTT: – For oss som levde i Norge på begynnelsen av 90-tallet var det åpenbart at det å slippe bankene løs 
kunne gå galt, sier Jon Elster, som ikke er imponert over økonomifaget forut for finanskrisen. FoTo: CorneLIus PoPPe, sCanPIX
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harald.espeland@bt.no

Harald Espeland er journalist i BT         
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